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عبدالرضافرجیراد:
 حمایت از پنجشیر به معنای ورود 

به درگیری نظامی نیست
اخیر  بین الملل در خصوص تحولات  یک تحلیلگر مسائل 
افغانستان و حساسیت افکار عمومی در رابطه با حمایت از مقاومت 
شکل گرفته در دره پنجشیر در پاسخ به این سوال که برخی با مقایسه 
این مقاومت با مساله سوریه و عراق خواهان کمک مستشاری و 
تسلیحاتی به احمد مسعود فرمانده مخالفان طالبان هستند، اساسا 
چه تفاوتی میان این دو حوزه وجود دارد، گفت: این دو موضوع کاملا 
با هم متفاوت هستند؛ آن چیزی که از ابتدای انقلاب اسلامی مطرح 
شد این بود که اسرائیل یک غده سرطانی در منطقه است و باید از بین 
برود و طبیعتا چارچوب اصلی سیاست خارجی ایران بر تقویت جبهه 
مقاومت قرار داده شده است؛ به نحوی که با نفوذ اسرائیل مقابله و 
این رژیم تضعیف شود و در این مسیر هم هزینه های بالایی داده شده 
است. عبدالرضا فرجی راد اظهار داشت: اما در افغانستان و پنجشیر 
در واقع یک نوع مقاومت ملی از طرف قوم تاجیک در مقابل یک گروه 
تندرو و سنت گرا شکل گرفته که اساسش بر تبعیض و حاکمیت قوم 
پشتون است. در حال حاضر ایران در رابطه با این موضوع، طالبان را 
به نحوی و در راستای شروطی شامل عدم حضور داعش در مرزهای 
ایران و خروج کامل نیروهای خارجی پذیرفته است و تا حدودی هم 
این شروط محقق شده است. وی افزود: البته با توجه به اینکه پیش 
از این و در زمان احمدشاه مسعود، ما از وی در مسیر مبارزه با طالبان 
حمایت می کردیم و هواپیما پشت هواپیما و سلاح به این منطقه 
ارسال می شد و همچنین با توجه به سخنان اخیر رهبر انقلاب که 
معیار اتخاذ سیاست در قبال افغانستان را نوع برخورد گروه ها با مردم 
این کشور عنوان کردند، باید تجدیدنظری را در خصوص پنجشیر 
داشته باشیم و باید این مساله را هم مدنظر داشته باشیم که که با 
حوزه مناطق تاجیک نشین افغانستان ارتباطات عمیق فرهنگی داریم.  
تحلیل گر سیاست خارجی بیان کرد: البته این سخنان به معنای ورود 
به درگیری نظامی با طالبان نیست بلکه لازم است هر چه سریع تر 
حوزه دیپلماسی را در قبال مساله همسایه شرقی خود فعال کنیم؛ 
چراکه امروز شاهد هستیم که رئیس سازمان اطلاعات پاکستان 
در کابل مستقر شده و همزمان در حال مدیریت مسائل داخلی و 
اختلافات طالبان و مساله پنجشیر است؛ ما هم این نفوذ پاکستان در 
مناطق پشتون نشین و همچنین طالبان را به رسمیت می شناسیم 
اما نباید فراموش کنیم که ما هم در مناطق تاجیک نشین یعنی غرب 
و شمال افغانستان صاحب نفوذ هستیم و دنیا هم قبول می کند که 
ما باید در تحولات این مناطق حضور داشته باشیم. وی ادامه داد: در 
حال حاضر دو مساله در مقابل جمهوری اسلامی ایران قرار دارد که 
یکی مردم افغانستان هستند که هنوز معتقدم به ما امیدوار هستند و 
دیگر مردم خودمان که در حال حاضر به شدت درگیر تحولات حوزه 
پنجشیر و همزبانان خود هستند و نباید میان دغدغه افکار عمومی 
و سیاست کشور فاصله وجود داشته باشد و ما به عنوان یک قدرت 
منطقه ای فارغ از تصمیمات سایر کشورها مانند چین و روسیه باید 
هر چه سریع تر با طالبان در این رابطه وارد گفت وگو شویم؛ چراکه 
اگر یک بال قدرت ایران در منطقه، حضور در غرب آسیا و محور 
مقاومت و حوزه تمدنی اسلامی است، بال دیگرمان شرق کشور و 
مساله افغانستان و حوزه تمدن ایرانی است که در واقع حرکت این 
دو بال باعث بالندگی سیاست خارجی کشور در منطقه خواهد بود.  
فرجی راد تصریح کرد: در این مسیر با توجه به اینکه این حساسیت در 
خصوص مساله پنجشیر، در تاجیکستان هم به وجود آمده، تهران و 
دوشنبه می توانند در تعامل دیپلماتیک با یکدیگر کمیته مشترکی را 
برای رسیدگی به این موضوع تشکیل دهند تا در روندی دیپلماتیک 

در پای میز مذاکره با طالبان از پنجشیر حمایت کنند.

نکتــه و نظــر

عراق؛ گربه سیاه فوتبال ایران
ادامهازصفحهیک/بازیکنان لژیونر در تیم های باشگاهی خود 
از توانایی سایر بازیکنان مطلع هستند و با توجه به توانایی آنها عملکرد 
خوبی ارائه می دهند اما متاسفانه در تیم ملی نبود هماهنگی و مطلع 
نبودن بازیکنان از توانایی های یکدیگر کار را سخت کرده است. مسیر 
رسیدن به جام جهانی سختی های خاص خودش را دارد و اگر تیم 
کمی تمرکزش پایین باشد و امتیاز از دست بدهد برای صعود دچار 
مشکل می شود. متاسفانه موضوعی که در تیم ملی شاهد آن هستیم 
همین عدم هماهنگی و ناآماده بودن بدن بازیکنان است. آنها بدون 
بازی تدارکاتی به این میدان رسیدند. بیشتر از سه ماه است که 
بازیکنان در کنار یکدیگر بازی نکردند و همین موضوع چالش برانگیز 
خواهد بود. از نظر فوتبال حرفه ای امکان ندارد بازیکنان چند ماه یک 
بار در کنار هم بازی نکنند و آن وقت برای چنین مسابقات مهمی 
بدون بازی تدارکاتی خوب نتیجه بگیرند؛ در علم فوتبال این موضوع 
امکان پذیر نیست. امیدوارم تیم ملی برابر عراق بهترین نمایش را 
داشته باشد و بتواند پیروز میدان شود. اما با توجه به عملکرد تیم برابر 
سوریه شرایط را بازگو می کنم. ما برابر این تیم، حتی دو حرکت خوب 

فوتبالی از بازیکنان تیم ملی ندیدیم.

دیــدگــاه

فــرارو
علیلاریجانیوآملیلاریجانیاز

سیاستایرانحذفشدند؟
زمین بازی علی لاریجانی 
متفاوت از برادرانش است

علی لاریجانی عضو حقیقی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام این روزها با حضور در جلسات 
مجمع به ریاست برادرش آملی لاریجانی بر 
حضور در عرصه سیاست ایران تاکید می کند. 
رئیس سابق مجلس شورای اسلامی که در 
سیزدهمین دور رقابت های انتخاباتی ریاست 
جمهوری صلاحیتش توسط شورای نگهبان 
تایید نشد؛ این روزها به عنوان عضو حقیقی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسات 
این نهاد حاضر می شود. عدم احراز صلاحیت 
لاریجانی توسط شورای نگهبان واکنش های 
بسیاری را درپی داشت. تا آنجایی که رهبر انقلاب 
در سخنرانی خود در سالگرد رحلت امام که پیش 
از برگزاری انتخابات بود، بدان اشاره کرده و 
گفتند: در جریان عدم احراز صلاحیت به برخی 
کسانی که صلاحیتشان احراز نشد جفا شد. به 
خودشان و خانواده هایشان نسبت هایی داده 
شد که معلوم شد خلاف است. فضای مجازی 
بدون هیچ قید و بندی این مسایل را منتشر 
کردند. مطالبه من این است که دستگاه های 
مسئول جبران کنند. گزارش ها خلاف واقع بود. 
غلامرضا مصباحی مقدم یکی از اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و سخنگوی جامعه 
روحانیت مبارز اخیرا در گفت و گویی تصریح 
کرد که از رد صلاحیت لاریجانی بسیار شگفت 
زده شده بود.  خود او نیز در نامه نگاری های 
متعددی با شورای نگهبان خواستار اعلام 
دلایل عدم احراز صلاحیتش شده که به نظر 
می رسد این شورا قصد علنی اعلام کردن دلایل 
خود را ندارد. پس از این رد صلاحیت و انتشار 
رشته توئیت آملی لاریجانی که اختلاف او با 
سایر اعضای شورای نگهبان را نشان می داد و 
همچنین نوع پاسخگویی سخنگوی این شورا  به 
درخواست لاریجانی جهت انتشار عمومی علت 
رد صلاحیتش؛ عده ای گمان کردند حذف دو 
برادر باقی مانده از  پنج برادر سیاسیِ لاریجانی در 
سیاست ایران آغاز شده است. البته رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در همان زمان اعلام کرد 
اختلاف سلائق و گلایه ها نباید موجب فراموشی 
مصالح کلی نظام شود و از مردم برای حضور در 
انتخابات دعوت کرد؛ اما بعد از انتخاب ابراهیم 
رئیسی به عنوان رئیس جمهور در کسوت عضوی 
از شورای نگهبان اعتبار نامه او را امضا نکرد و 
مجدد بر اختلاف های ایجاد شده پافشاری کرد. 
باوجود آنکه تحلیلگران در آن ایام علی لاریجانی 
را حتی به احمدی نژاد، رئیس دولت های نهم و 
دهم شبیه دانستند؛ اما او با صدور نامه تشکری 
به رهبر انقلاب و بیانیه هایی خطاب به مردم و 
جوانان خواستار حضور پررنگ آنان در انتخابات 
شد. بازتاب گسترده رسانه ای این تلاش نشان 
دهنده عزم او برای حضور مستمر در سیاست 
ایران بود. پس از کناره گیری آملی لاریجانی از 
عضویت در شورای نگهبان؛ که بر اساس حدس 
و گمان ها این کناره گیری به ادامه اختلاف او 
با برخی از اعضای این شورا که در زمان عدم 
احراز صلاحیت برادرش بروز کرده بود؛ شایعات 
درباره حذف برادران لاریجانی از عرصه سیاست 
بیشتر شد.  با وجود آنکه آملی لاریجانی تا امروز 
در کسوت ریاست مجمع تشخیص مصلحت 
نظام باقی مانده و با همین سمت در گذشت 
آیت ا... سید محمد سعید حکیم را هم تسلیت 
گفت به نظر می رسد او برخلاف تلاش علی 
لاریجانی درصدد کناره گیری شخصی پیش 
از کنارگذاشته شدن از عرصه قدرت و سیاست 

است.
سرنوشتاردشیرلاریجانیچهشد

لاریجانی  اردشیر  محمدجواد  تر  پیش 
بزرگ ترین برادر که سه دوره نماینده مجلس 
شورای اسلامی بوده در سال 98 به دستور 
ابراهیم رئیسی از ریاست ستاد حقوق بشر قوه 
قضائیه برکنار و علی باقری کنی جایگزین او 
شد. باقر لاریجانی نیز که سال ها معاون وزارت 
بهداشت و از صاحبان نفوذ در علوم پزشکی ایران 
بود در سمت خود ابقا نشد و  قبل از تمام این 
ماجراها فاضل لاریجانی در زمان ریاست علی 
لاریجانی در مجلس شورای اسلامی توسط 
احمدی نژاد با انتشار جزئیات دیدارش با سعید 
مرتضوی از عرصه سیاست کنار رفته بود.  با وجود 
حذف سیاسی سایر برادران لاریجانی و تلاش 
آملی لاریجانی برای کناره گیری از صحنه اصلی 
قدرت؛ به نظر می رسد زمین بازی علی لاریجانی 
متفاوت از برادرانش است. او که در سمت ریاست 
مجلس شورای اسلامی به عنوان عضو حقوقی 
در مجمع تشخیص مصلحت عضویت داشت در 
تاریخ 8 خرداد 1399 با حکم مقام معظم رهبری 
به عضویت حقیقی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درآمد و در جلسات این نهاد شرکت می کند. 
همچنین منصور حقیقت پور اعلام کرده بود که 
لاریجانی گزینه رهبری برای پیگیری و امضا 
قرارداد جامع همکاری 25 ساله با چین بوده 
است.  رفتار رسانهای او در پیام های تبریک 
و تسلیت اتفاقات ملی و سیاسی و همچنین 
حضورش در روز تنفیذ ابراهیم رئیسی و جلسات 
اخیر مجمع نشان می دهد این برادر قصد کناره 
گیری و حذف شدن را ندارد، بلکه بی حاشیه برای 
استمرار حضورش در سپهر سیاسی ایران قدم بر 
می دارد. در نهایت برای قضاوت درباره درستی 
شایعات مطرح شده درباره حذف سیاسی آملی 
لاریجانی و علی لاریجانی باید منتظر تغیرات 
احتمالی در جایگاه ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و یا کسب جایگاهی توسط علی 

لاریجانی در دولت ابراهیم رئیسی بود.
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حاکمیتیکدستبهشرطداشتنبرنامهنتیجهمیدهد
یکدستشدنبهتنهایینمیتواندمسائلراحلکند

بازگرداندناعتمادجامعهبسیارسختاست

شفافسازیوپاسخگوییزمینهسازاعتماداست
مردمبایداحساسکنندکهاتفاقاتی

درشرفانجاماست

سیدمصطفیهاشمیطبادرگفتوگوبا»آرمانملی«:

اعتماد مردم، »بدون شفافيت« 
جلب نخواهد شد 

امیررضاواعظیآشتیانیدرگفتوگوبا»آرمانملی«:

 صرف حضور در بين مردم 
چاره ساز نيست 

آرمانملی:چندهفتهایمیشودکهدولتسیزدهمرسماکارخودراآغازکردهودر
اینفاصلهاقداماتینیزهمچونسفرهایاستانیرئیسجمهوربهخوزستانوسیستان
وبلوچستانراشاهدبودهایمکهبرخیمعتقدنداینگونهاقداماتمیتوانددربازیابی
اعتمادمردموایجادامیدبهآیندهموثرباشد.بههرحالآنچهمسلماستمردمازدولت
رئیسیکارآمدیوحلمشکلاتاقتصادیومعیشتیخودرامیخواهندورئیسجمهور
نیزمیداندکهاگرحمایتمردمرامیخواهدبایددراینعرصهقدمهایمفیدوموثری
بردارد.بایددیدعملکرددولتچگونهخواهدبودوخواهدتوانسترضایتمندیجامعه
رافراهمآوردیاروالدولتهایسابقبرایویتکرارخواهدشد.برایبررسیعملکرد
دولتوتاثیرآنبراعتمادعمومیواولویتهایعملکردی»آرمانملی«باامیررضاواعظی
آشتیانیفعالسیاسیاصولگراومعاونوزیرصنعتدردولتنهمبهگفتوگوپرداخته

استکهمیخوانید.

آرمانملی-سهیلثابت:عملکردهاورفتارهایصورتگرفتهازسویدولتهاوبرخی
مسئولانودستگاههاومتعاقباتاثیرآندرجامعهباعثشدهتااعتمادمردمنسبت
بهروندها،رویکردهاوآنچهدرجامعهمیگذردکاهشیابدودیگرمردممثلسابق
بهعملکردهاوسخنانمسئولاناعتمادپیدانکنند.بااینحالبارویکارآمدندولت
جدیدهمهازروسایقواگرفتهتاسایرمسئولانبهلزومبازگشتاعتمادبهجامعه
تاکیدمیکنندامابایددیدچگونهدرراستایبازگرداندنایناعتمادتلاشکردهو
راهکارهایشانبرایاینمهمچیستکهبهنظرمیرسددرآیندهاینهچنداندور
مشخصشود.دراینراستابرایبررسیشرایطجامعه،بازگرداندناعتماداجتماعی
وحاکمیتیکدست»آرمانملی«باسیدمصطفیهاشمیطبافعالسیاسیومعاون

رئیسجمهوردردولتاصلاحاتبهگفتوگوپرداختهاستکهمیخوانید.

رویکارآمــدندولتجدیدراچگونه
ارزیابیمیکنیــدوفکــرمیکــنیــد
آقایرئیسیومردانشمیتواننداعتماداز

دسترفتهمردمرابهجامعهبازگردانند؟
متاسفانه باید گفت که انصافا دولت  های یازدهم 
و دوازدهم مردم را تخریب روحی کرد. یعنی با 
عملکرد خودشان  بالاخص در ارتباط با مسائل 
اقتصادی روحیه مردم را تضعیف کردند. دولت 
آقای روحانی پاسخگوی مطالبات مردم به لحاظ 
اقتصادی نبود و من فکر می کنم که تنها رئیس 
دولتی باشد که مردم هیچ نگرش مثبتی نسبت 
به وی ندارند. در عین حال باید از اتفاقات درس 
گرفت، به عنوان یک تجربه از نقاط منفی استفاده 
کرد و نقاط مثبت را هم قوام داد. اینکه به گذشته 
بازگردیم و تلخی های آن را مرور کنیم انصافا 
سخت است. ولی خوبی دولت سیزدهم و شخص 
آقای رئیسی این است که  هیچگاه سعی نکرده 
چالش های دولت گذشته را مرتبا مرور کند که 
این خیلی خوب است. برعکس آقای روحانی و 
آقای جهانگیری که 4 سال اول دولت یازدهم 
را بدگویی کردن و به چالش کشیدن دولت نهم 
و دهم  گذراندند. در حالی که اگر وقت و انرژی 
دولت را بابت مسائل دیگری می گذاشتند قطعا 
ثمرات بیشتری داشت. اولین گام آقای رئیسی 
این است که به گذشته بر نمی گردد و فقط آن 
را به عنوان یک تجربه نظاره می کند. نکته بعدی 
اینکه من بارها تاکید داشتم برای اعتماد سازی 
شفاف سازی و پاسخگویی  به همراه عملکرد 
می تواند زمینه ساز اعتماد باشد. لذا عملکرد 
باید نمود پیدا کند یعنی مردم احساس کنند 
که اتفاقاتی در شرف انجام است. به صرف حضور 
در بین مردم نمی توانیم به اعتماد سازی دست 
پیدا کنیم مگر اینکه عملکرد هم در کنار آنها 
چاشنی این کار باشد و توامان نشان دهنده 
حرکت هایی باشد که نویدبخش روزهای خوب 
برای کشور است. البته آقای رئیسی با سرعت 
خوبی به پیش می رود و امیدوارم دولت و وزرای 
وی هم دوشادوش رئیس جمهور حرکت کنند  و 
مدیران اجرایی در دستگاه های  مختلف سرعت 
کار را مد نظر داشته باشند. البته ناگفته نماند ما 
با مقررات دست و پا گیری هم در وزارتخانه ها و 
سازمان های متعدد مواجهیم که در این ارتباط 
مقام معظم رهبری بارها فرمودند که چالش های 
پیش روی فعالیت های اجرایی را شناسایی و 
برطرف کنید و حتی به قوه قضائیه و قوه مقننه 
نیز این مسائل را تاکید داشتند.  دولت و شخص 
آقای رئیسی نیز باید قدر حمایت های مقام معظم 
رهبری را بدانند چه بسا حمایت های مقام معظم 
رهبری همواره برای همه دولت ها بوده و امیدوارم 
که دولت از این حمایت بهره ببرد و فرمایشات 
ایشان را نصب العین خود قرار دهند و در این راستا 
حرکت کنند که منافع کشور محفوظ بماند. در 
عین حال در سیاست خارجی هم به گونه ای عمل 
کنند که عزت کشور حفظ شود و در چارچوب 
گفت و گو هایی هم که در آینده صورت خواهد 
گرفت عزتمندانه ورود کنند و مردم را هیچگاه در 
تصمیماتشان فراموش نکنند.  همه این اتفاقاتی 
که رقم می خورد باید منجر به یک عدالت ورزی در 

کل کشور برای آحاد ایرانیان شود.
سفرهایاستانــیرئیسجمهوربه
خوزستانوسیستانوبلوچستانآنهم
درشرایطفعلـیکهویــروسکروناجولان
میدهدومردمباآندســتوپنجهنرم
میکنندراچطورمیبینیدواینگونهسفرها

چطورمیتوانددرمردمامیدبیافریند؟

باید به هر جهت رئیس جمهور و مردمی که در 
تجمع ها حضور پیدا می کنند رعایت پروتکل های 
بهداشتی را هم داشته باشند. آقای رئیسی در 
دیداری که با مردم در سیستان و بلوچستان 
داشتند تاکید کردند که موضوع کپرنشینی 
هرچه زودتر باید برچیده شود که موضوع بسیار با 
اهمیتی است که می تواند زمینه ساز و نمونه ای از 
حضور در بین مردم  و شنیدن دردهای آنها برای 
کل کشور باشد. وقتی بخش های دیگر کشور 
ببینند که رئیس جمهور یک پیگیری در ارتباط 
با کپرنشینان دارد این اتفاق در اقصی نقاط کشور 
هم می تواند مورد توجه قرار بگیرد. به هر جهت 
دیدار مردمی چالش های خودش را هم دارد اما 
باید با تدبیر  به گونه ای عمل شود که کمترین 
آسیب را حداقل برای خود شخص رئیس جمهور 

به لحاظ بهداشتی داشته باشد. 
باتوجهبهمشکلاتجامعــهدرحوزه
اقتصادیومعیشتیوموضوعمهمسیاست
خارجیومذاکراتبرجامازدیدگاهشما
نوعنگاهآقایرئیسیبهاینحوزههاچگونه
استوکدامیکدراولویتعملکردیقرار

خواهدگرفت؟
ما کلا سبدهای مختلفی داریم از جمله اینکه 
برجام برای خود یک پروژه است، مسائل اقتصادی 
داخل، کسری بودجه، اشتغال، جوانان و... هر کدام 
سبد خاص خودش را دارد و باید در چارچوب خود 
مورد تحلیل و ارزیابی قرار گیرد. ضمن اینکه این 
سبدها در مجموع نهایتا یک بازخورد نهایی را از 
خود بروز خواهد داد. بحث رشد اقتصادی، کاهش 
تورم و یا کاهش رکود چیزی نیست که در یک 
سال خود را نشان دهد. رشد اقتصادی همواره 
یک فرایند مستمری را دارد که باید سال  های سال 
باشد. منتها در یک سال درصد مثبت آن کمتر و 
در سالی بیشتر است. اما اگر این رشد اقتصادی در 
یک سال خاصی منفی شود تمام زحماتی که در 
گذشته برای رشد اقتصادی کشور کشیده شده 
با مشکل و چالش مواجه می شود. لذا اگر دولت 
آقای رئیسی می خواهد رشد اقتصادی را تجربه 
کند باید  از استمرار این وضعیت که از دولت قبل 
به جا مانده جلوگیری کند؛ چراکه استمرار آن 
هیچ سودی برای اقتصاد کشور نخواهد داشت. 
تنها راه نیز این است که پول سرگردان موجود و 
این حجم از نقدینگی را با یک تدبیر و لحاظ کردن 
فضای اقتصادی به سمت تولید سوق دهند که 
بتوانند حداقل رکود را از میان بردارند. در تمام 
کشورها تورم دارند  و در برخی از کشورها نیز که 
تورم صفر است با چالش هایی مواجه می شوند. 
لذا تورم تا یک درصد محدودی موضوع منفی 
نیست ولی در عین حال باید نشان دهیم که 
می خواهیم از رکود خارج شویم. ما امروز توامان 
مشکل رکود و تورم داریم که امیدوارم حداقل در 
دولت سیزدهم شاهد برچیده شدن رکود باشیم و 
در عین حال بتوانیم تورم را نیز مهار کنیم. در غیر 
این صورت قطعا به مشکلات اضافه خواهد شد. از 
طرفی ایران اعلام کرده که مذاکره را انجام می دهد 
ولی مذاکره را برای مذاکره تلقی نمی کند و اینکه 
باز هم طرف اروپایی و آمریکایی یک موضوع را 
برای مذاکره بیاورند چنین چیزی نیست و آقای 
امیرعبداللهیان نیز گفته که ظرف دو سه ماه آینده 
تکلیف مذاکرات را مشخص می کنیم که این دو 
سه ماه به اعتقاد من زمان زیادی است. آقای 
میرکاظمی هم به عنوان رئیس سازمان برنامه و 
بودجه برای سال آینده پیشنهاد داده که بودجه 
انقباضی بسته شود که این هم می تواند چالش 

برانگیز باشد.

مقاماتومسئــولانبارهانسبتبه
بازیابیاعتمادعمومیصحبــتکردهاند
اماهنوزجامعهنسبتبهآنچهمیگذرد
اعتمادشبازگرداندهنشده؛اساسابایدچه
رویکردهاورفتارهاییبرایاینمهمدر

پیشگرفتهشود؟
 به راحتی نمی توان آب ریخته را باز گرداند؛ 
ما همیشه از شفافیت و اعتماد به مردم صحبت 
می کنیم اما در مسائل کشور شفاف نیستیم.  
گفته می شود که  30 میلیارد نخ سیگار قاچاق 
در کشور داریم که تقریبا 3 هزار کانتینر می شود 
حال پرسش اینجا است که این 3 هزار کانتینر 
چگونه وارد کشور می شود؟ یک سی پی یو یا 
دیسک نیست که در جیب جا گرفته و  وارد کشور 
شود. وقتی روزنامه ها می نویسند که به این میزان 
قاچاق سیگار داریم هیچ کس نمی گوید که چه 
کسی پشت این ماجرا است. مگر می شود که 
3 هزار کانتینر وارد کشور شود و رئیس جمهور، 
معاون اول،  قوه قضائیه و ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
ندانند؟ البته منظور من زمان آقای روحانی است 
هر چند که در حال حاضر نیز شرایط به همین 
گونه است. پس اینکه شبهه پیدا شود طبیعی 
است که 3 هزار کانتینر در سال وارد کشور و در 
نقاط مختلف توزیع می شود.  بنابراین اگر قرار 
است که اعتماد مردم جلب شود باید با مردم 
شفاف بود. چند وقت پیش دادگاهی تشکیل 
شد و شخصی پیدا شد که گفتند ده هزار مدرک 
دکتری با آرم های مختلف صادر کرده در حالی 
که معلوم نیست این ده هزار مدرک در دست 
چه کسانی است. بالاخره لیست مدرک بگیران 
وجود دارد و باید بگویند که این تعداد نفرات 
مدارکشان معتبر نیست. هر کسی که از در وارد 
می شود دکتر است در حالی که معلوم نیست 
مدرک خود را از کجا آوردند. به نظر من تا وقتی با 
مردم راحت حرف نزنیم و مشکلات را باز گو نکنیم 
بحث اعتماد مردم حل نخواهد شد. مهم تر از آن 
اینکه برخی بعضا ائمه و معصومین را نیز خرج خود 
می کنند. چندی پیش ویدئویی دیدم که یکی از 
وعاظ معروف تهران که در صداوسیما نیز حضور 
دارد در برنامه ای شرکت کرده بود و آقای مهدی 
نصیری از او سوال کرد که چرا وعده های اول 
انقلاب به تحقق نرسید؟ مهمان برنامه نیز گفت 
وعده هایی که پیغمبر)ص(، حضرت علی)ع( و 
ائمه )ص( نیز به سرانجام نرسید. به عبارتی ائمه 
و معصومین را خرج مسئولان می کنند. در حالی 
که این مساله می تواند هزار و یک دلیل دیگر هم 
داشته باشد. مثل اینکه وقوع جنگ ، محاصره 
اقتصادی و نبود امکانات باعث شد تا شرایط آنطور 
که باید پیش نرود و وعده ها محقق نشود. حداکثر 
می توانستند بگویند که فلان وعده را اشتباه 
دادیم. قرآن نیز می گوید:» چرا قولی می دهید 
که انجامش نمی دهید«. لذا این خیلی باعث 
تاسف است که ائمه معصومین را خرج مسئولان 
می کنند. لذا برای بازگشت اعتماد عمومی باید 
شفافیت، صداقت و عملکرد مشخص و مطلوب 
در دستور کار مسئولان قرار گیرد. از طرفی دولت 
می گوید ما جناحی نیستیم در حالی که همه را 
از یک جناح انتخاب کردند. حتی یک آدمی را 
انتخاب نکردند که تفکر متفاوتی داشته باشد ولی 
بتواند در دولت کار کند. لذا معلوم است که وعده ها 
عملی نمی شود چون امکاناتمان که تغییر نکرده  
است. بنابراین بازگرداندن اعتماد جامعه بسیار 

سخت است. 
باتوجهبــهاینکــهشرایطنسبتبه
گذشتهتغییرنکـــردهوظرفیتهاعوض
نشده؛اساساچــراوزراورئیسجمهور

وعدههایمختلفیدرجهــتبهترشدن
امورمیدهند؛اینوعدههاباوجودشرایط

موجودتحققپذیراست؟
معتقدم شرایط و ظرفیت ها تغییر نکرده و حتی 
مسائل پیچیده تر می شود با توجه به اینکه طالبان 
در شرق ایران مستقر شده است.  البته واقعا 
احساس من این است که  آمریکا طالبان را برای 
ایران کاشته و بر این عقیده بود که  جبهه غرب 
ایران را از طرف اسرائیل زیر نظر داریم، چراکه 
اسرائیل در امارات، کردستان عراق و آذربایجان 
حضور دارد  و در جبهه شرقی هم طالبان را 
کاشته اند. لذا فکر می کنم علاوه بر اینکه محاصره 
اقتصادی هستیم محاصره سرزمینی هم می شویم. 
اینها علامت های خوبی نیست. البته هر چند 
امکانات جدیدی نداریم اما هزینه های جدیدی 
برای خودمان درست می کنیم و وعده هایی 
می دهیم که هیچکدام به تحقــق نمی رسد. از 
سرزمین خودمان غافل هستیم، مسائل زیست 
محیطی را کنار گذاشتیم و یک مخروبه ایجاد 
می کنیم؟ در زمان آقای روحانی وقتی محاصره 
اقتصادی شدیم باید در داخل سیستم خودمان را 
به نحوی پیش می بردیم که با این تحریم مبارزه 
می کردیم. اما آقای روحانی که به روی خود 
نمی آورد و می گفت همه چیز درست می شود و 
ائمه جمعه نیز می گفتند که باید معیشت مردم 
 ،FATF را بهتر کنیم. در حالی که با نپذیرفتن
شرایط محاصره اقتصادی و تحریم ها امکان بهبود 
معیشت مردم وجود نداشته و ندارد. این منجر به 
این مساله شد که به رغم تحریم ها توقعات مردم 
بالا برود در حالی که باید می گفتیم کشور تحریم 
است و همه باید ریاضت بکشند و از زندگی خود 
بزنند. لذا وقتی در منطقه حضور داریم و آمریکا هم 
با ما مبارزه می کند و کشورهای عربی هم به سمت 
اسرائیل رفتند این باید موجب شود که در داخل 
خودمــان را مجهزتر کنیم در حالی که در داخل 
نیز واداده ایم. اخیرا شنیده ام گفتند می خواهیم 
30 هزار مگاوات نیروگاه برقی بگذاریم. خب چگونه 
می خواهند برق تولید کنند. به نظر من استیل و 
سبک الگوی زندگی آمریکایی در جامعه شهری 
ما ادامه پیدا می کند و محرومین هم همچنان 
محرومند و دنبال این هستیم که این شرایط را 

سامان دهیم که نمی شود.
برخیمعتقدندکهیکدستبودنارکان
حاکمیتیونبــوداختلافدرقوامیتواند
موجبپیشبردسریعتراهـدافوحلبهتر
مشکلاتگردد؛کابینهآقایرئیسیهمکه
گفتهبرمبنایکارآمدیوشایستهسالاری
انتخابشدههمینامرراتاییدمیکند؛

تحلیلشماازاینمسالهچگونهاست؟
حتما از نظر آقای رئیسی افراد بر مبنای شایسته 
سالاری انتخاب شده اند چون یکی از فاکتورهای 
شایسته سالاری هم خطی با رئیس جمهور 
است. لذا فقط نباید موضوع را فنی نگاه کرد بلکه 
وقتی می خواهند شخصی را برگزینند از نظر آنها 
شایسته کسی است که با آنها همفکر و مطیع باشد 
و اینها  فاکتور شایستگی است. البته ای کاش 
این افراد می توانستند مسائل کشور را حل کنند 
اما معتقدم  مسائل را بدتر می کنند.  چه کسی 
گفته است که یکدستی ارکان حاکمیت می تواند 
مسائل را حل کند. یکدست بودن به شرطی که 
برنامه باشد، با مسائل واقعی برخورد شود، به مردم 
گفته شود و افراد شایسته مدیریت انتخاب شوند 
بله نتیجه می دهد اما چنین چیزی نیست.  هر 
چند که من معتقدم در مدیریت اجرایی کشور 
نباید بحث سیاسی وجود داشته باشد و آن زمان 

می توان شایسته ها را انتخاب کرد.

سیدکمالسجادی:
دولت با واردات واکسن و حل مشکلات 
اقتصادی سرمایه اجتماعی را تقویت کند

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری با اشاره به تعریف 
سرمایه اجتماعی و جایگاه آن در امور حکومتی و بهبود حکمرانی، 
اظهار کرد: سرمایه اجتماعی که به یک معنا اعتماد مردم به حکومت 
است از مهمترین موتورهای محرک یک جامعه برای پیشبرد امور 
و اهداف است و در این زمینه جایگاهی دارد که به موازات افزایش 
این سرمایه شاهد پیشرفت و توسعه یک جامعه هستیم و به محض 
کاهش آن شکی نیست که خسارات فراوانی به آن جامعه وارد خواهد 
شد. سیدکمال الدین سجادی گفت: بنابراین حلقه واسط حفظ 
ارتباط آحاد یک جامعه با حکومت همین سرمایه اجتماعی است که 
متاسفانه در سالهای اخیر با ندانم کاری های عده ای در دولت آسیب 
زیادی به آن وارد شد. وی با اشاره به اینکه وجود سرمایه اجتماعی 
بالا همدلی میان مردم را هم بیشتر می کند و عامل اعتماد جامعه به 
دولت ها است، یادآور شد: آنچه در چند سال اخیر رخ داد ضربه هایی 
جدی به اعتماد مردم وارد کرد تا جایی که یکی از مهمترین شعارهای 
دولت آقای رئیسی نیز بازگرداندن همین اعتماد اجتماعی و جبران 
خسارات چند سال اخیر بود که به نظر می رسد با مدیران جدید، جوان 
و کارآمد و برنامه هایی که دولت در این زمینه ارائه کرده است شاهد 
افزایش این سرمایه اجتماعی خواهیم بود. وی تاکید کرد: از مهمترین 
عوامل تقویت سرمایه اجتماعی اعتماد مردم به دولت حل مشکلات 

اقتصادی و بهبود وضعیت شیوع کرونا است.

روی خــط


